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Referat fra Ekstraordinær generalforsamling i LASS 

Tirsdag den 3. september 2024 kl. 19.30 i Ahlmannsparken, Ahlefeldvej 4, 6300 
Gråsten, mødelokale 1. 

Følgende arkiver var repræsenteret: Vojens, Rødding, Gråsten, Sundeved, 
Arbejderarkivet, Broager, Tønder, Christiansfeld.  

Dagsorden: 

Formanden bød velkommen og ridsede kort baggrunden for mødet op. Derefter gik 
man over til dagsordenen. 

1. Valg af dirigent 
Jørn Rasmussen fra Arbejderarkivet blev valgt som dirigent.  
 

2. Valg af referent 
Hanne Næsborg-Andersen blev valgt som referent 
 

3. Godkendelse af afholdelse af den ekstraordinære generalforsamling 
Dirigenten gennemgik forløbet op til indkaldelse af de ekstraordinære 
generalforsamlinger. Første varsel blev udsendt d. 19. juni. Dirigenten 
indstillede til godkendelse. Forsamlingen bifaldt, og dirigenten konstaterede, at 
forsamlingen var beslutningsdygtig. Han gjorde også opmærksom på, at hvert 
arkiv kun havde én stemme.  
 

4. Godkendelse af dagsorden 
Dagsordenen blev godkendt 
 

5. Nedlæggelse af LASS 
Formanden Anker redegjorde for foreningens historie fra stiftelsen i 1979, hvor 
dens rolle hang nøje sammen med ISL Institut for Sønderjysk Lokalhistorie og 
Landsarkivet. Foreningen var sammen med den lokalhistoriske konsulent 
involveret i oprettelse af en del arkiver. Ligeledes var foreningen aktiv mht. 
afholdelse af kurser, med støtte fra Landsarkivet.  
I forbindelse med den nye struktur i Museum Sønderjylland i 2018 forsvandt 
den lokalhistoriske del, såvel konsulenten som kurserne, og midlerne og 
arbejdskraften i Landsarkivet forsvandt også.  
Derfor foreslog man i marts 2018 ved den årlige generalforsamling nedlæggelse 
af LASS. Der var ikke stemmer nok til nedlæggelse ved generalforsamlingen, så 
LASS kørte videre som en overordnet interesseorganisation for arkiverne i 
Sønderjylland. I den periode har man udbudt overordnede kurser og aktiviteter, 
samt stået som den overordnede indgang til lokalarkiverne. I den periode er 
såvel Danfoss arkivet som Arbejderarkivet kommet ind. Arkivsamvirkerne har 
efterhånden løftet en del af det arbejde, der tidligere lå i LASS, såvel mht. 
forbindelsen til kommunale myndigheder som erfaringsudveksling arkiverne 
imellem og praktiske spørgsmål.  
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Udviklingen har for LASS været en fortsat nedadgående kurve, hvad angår 
medlemsdeltagelse. Dette gælder især årsmøderne. Det har været vanskeligt at 
rekruttere deltagere til styrelsesarbejdet. Formodentlig hænger dette sammen 
med arkivsamvirkernes udvikling.  
 
Styrelsen foreslår derfor nedlæggelse af LASS.  
Styrelsen ser gerne det overordnede kursusudvalg og andre overordnede 
aktiviteter fortsat via samvirkerne. Derudover er der problemer med LASS´s 
nedlæggelse i form af hjemmesiden, som indeholder mange brugbare 
informationer og adresser. Løsninger herpå efterlyses. 
 
Vojens: Tak til styrelsen for jeres store arbejde.  
Gråsten: Hjemmeside og kurser kunne fortsætte ved at arkivsamvirkerne 
overordnet arbejder mere sammen end i dag. Måske en fælles organisation. Og 
tak til styrelsen.  
 
Afstemningen var enstemmig for nedlæggelse af LASS. Nedlæggelsen blev 
således vedtaget på denne første af to generalforsamlinger. 
 

6. Anbringelse af LASS´s formue 
En opdateret oversigt viste en formue på ca. 38.000 kr., heraf en del indbetalte 
kontingenter. Dog har en del arkiver undladt at indbetale kontingent i år.  
 
Styrelsens forslag:  
Styrelsen henstiller, at de indbetalte kontingenter for i år refunderes. Dette 
giver en saldo på ca. 25.000 kr., når alle småposter er afviklet. 
At refundere det enkelte medlemsarkivs indbetaling gennem årene indstilles 
ikke af styrelsen. Derimod foreslår styrelsen, at formuen deles mellem 
arkivsamvirkerne i området, med en opfordring til, at de bruges til et årligt 
fælles møde om fælles udfordringer og interesser. Meget gerne også til fælles 
aktiviteter. Christiansfeld og Vejen arkivsamvirker går på tværs af det gamle 
Sønderjyllands amt.  
Forslag: fordeling i 5 portioner, dvs. en hel portion til henholdsvis Sønderborg, 
Tønder, Aabenraa, Haderslev arkivsamvirker og den sidste portion deles mellem 
Kolding og Christiansfeld, fordi der her er arkiver, der ikke er del af det gamle 
Sønderjyllands Amt. 
 
Et alternativt forslag kunne være at bruge formuen til store projekter, såsom 
støtte til GuideU projektet i Tønder. Formanden redegjorde på opfordring kort 
for projektet. (Se tidligere referater fra årsmøderne). Birgitte Thomsen fra 
Tønder uddybede informationen. 
 
Diskussionen: 
Vojens: Haderslev samvirket fungerer ikke, derfor vil det være svært at sørge 
for, at det bliver brugt til formålet i det område.  
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Sundeved: Arkivsamvirket i Sønderborg har betalt for medlemskabet i alle 
årene, derfor er det rimeligt, at det går retur til samvirkerne.  
Tønder: Her betaler arkivsamvirket ikke for medlemskabet, da kommunen ikke 
bevilger det, men en god sum kan bruges til at gøre samvirket bedre. 
Vojens: Bedre at støtte et projekt i stedet for at støtte kommunerne, som 
betaler for samvirkerne.  
Gråsten: Et udvidet samarbejde mellem arkivsamvirkerne vil gøre det 
tydeligere, at der er forskelle og en interesse i at mødes og udveksle erfaringer. 
Gråsten: Forslaget om at uddele til arkivsamvirkerne er godt, selvom beløbet er 
lille. Beløbet kunne bruges til kørepenge til fælles møder.  
Broager: Selvom vi nedlægger LASS, mangler vi dem. En fælles hjemmeside for 
arkivsamvirkerne kunne give erfaringsudveksling og fællesskab.  
Arbejderarkivet: Til generalforsamling i SKLA er man mange flere end ved 
LASS´s møder, hvilket viser, at det, at man kender hinanden, giver større 
opbakning. Det taler for samarbejde mellem arkivsamvirkerne. Derfor foreslås, 
at man følger styrelsens indstilling til fordeling mellem arkivsamvirkerne.  
 
Der var enighed om, at de arkiver, der har indbetalt kontingent for 2024, får 
beløbet refunderet, og at man følger styrelsens indstilling om fordeling af resten 
til arkivsamvirkerne.  
Dette blev enstemmigt vedtaget, med et håb om, at man i arkivsamvirkerne 
overvejer en fælles hjemmeside.  
 
 
Derefter takkede formanden referenten for godt lederskab af 
generalforsamlingen og orienterede om 2. generalforsamling d. 8.10. i Rødding 
Centret.  
 
 

Den ekstraordinære generalforsamling var indkaldt i overensstemmelse med LASS’ 
vedtægter: 

§ 10. Opløsning: 

Stk. 1. Sammenslutningen kan opløses ved vedtagelse på to på hinanden følgende 
generalforsamlinger med mindst fire og højst o0e ugers mellemrum. 

Stk. 2. På den første af disse kræves, at fremmødte medlemmer med mindst 2/3 af 
de fremmødte stemmetal stemmer herfor. På den anden kræves et flertal af 
stemmerne. 

Stk. 3. Ved opløsning træffer generalforsamlingen beslutning om anbringelsen af 
foreningens formue e6er bestyrelsens indstilling. 

Stk. 4. Foreningens arkiv anbringes på Rigsarkivet. 

 

 


